
V četrtek in petek dne 16. in 17. t. 
in. se je vršila seia višjega šolskega sve

; ta. Predsednik dr. Stan. Benk je otvoril 
; sejo ob 8. uri. pozdravil člane in ugoto
vil sklepčnost Zapisnik zadnje seje se 

[je odobril. Za o\ erovatelja zapisnika je 
imenoval šefa Ad. Ribnikarja in ravna

telja L. Jelenca. Samostojnih predlogov 
lin interpelacij na tej seji ni bilo, 

Splošna ooročila. 
Nato so poročali nadzorniki o teko

čih zadevah. Nadzornik za srednje in 
[meščanske šole dr. Poljanec je poročal o 
razmerah na državni gimnaziji v Murski 
Soboti in o potrditvi sklepov na XXI. seji 
višjega šolskega' sveta glede pouka v 
kmetijstvu na učiteljiščih, glede priredit
ve tečajev na kmetijskih šolah za učite
fie osnovnih šol in glede predavani o za

: dece in mladine na učiteljiščih. 

Učni uspehi ob koncu I. polletja na sred

njih šolah in učiteljiščih. 
Jako zanimivo poročilo je podal o 

ičnih uspehih ob koncu I. polletja na 
srednjih šolah in učiteljiščih nadzornik 
za srednje šole Josip Wester. Predložil 
ie tabelo, v kateri so navedeni vsi sred
nješolski zavodi v Sloveniji s številom 
učencev in razredov, pregled, koliko 
učencev je dobilo ob zaključku I. pollet
ja izkaz z zgolj pozitivnim redom v od
stotkih, najvišji in najnižji odstotek pozi
tivnih redov, najvišji odstotki nezadost
nih redov v razredih in red »primerno« 
oz. »neprimerno« v odstotkih. Slično po
ročilo ie podal o uspehih na učiteljiščih. 
Uspehi niso bili povoljni, na nekaterih za
vodih jako slabi. Vzrokov slabega na
predka je več. Eden glavnih vzrokov je 
Pomanjkanje knjig in s_tmoučil: vzroki so 
dalje slaba stanovanja učencev, vsakda
na vožnja v šolo po železnicah, povojne 
razmere v katerih živi šolska mladina; 
vzrok slabim uspehom je tudi to, da pri
dejo nekateri učenci slabo pripravljeni 
Dosebno iz učneea jezika v srednje šole; 
vzrok slabemu napredku so pa tudi tisti 
Učitelji, ki se za pouk premalo ali čisto 
Bič ne pripravljajo. O tem poročilu se ie 
vnela dolgotrajna, toda jako zanimiva de
bata. 

Iz XXIII. seje višjega šolskega sveta. 
Splošno poročilo višjega šolskega nad

zornika Gangla. 
Najprej pripomni nadzornik Gangl, 

da še ne more obširneje odgovarjati na 
interpelacijo kanonika Nadraha, ki jo je 
stavil na zjadnji seji višjega šolskega sve
ta o razmerah na osnovni šoli na Raki, 
ker se še vrši preiskava. Dalje je poro
čal, da ie v zadnjem času nadzoroval 
gluhonemnico in šolo za slepce. Na obeh 
zavodih ie našel prav lepe uspehe, zato 
predlaga, da izreče višji šolski svet uči
teljstvu obeh zavodov zalivalo in prizna
nje. Nato je sledilo poročilo o prekmur
skem šolstvu. V Prekmurju ie sedaj 88 
šol s 172 razredi. Slovenskih šol je 71, 3 
nemške in 14 madžarskih. Vseh učiteljev 
je 182; 13 šol še nima učiteljev. Predla
ga, da naj se 7 mest razpiše v stalno na
meščenje. čemur višji šolski svet pritrdi. 
Slednjič ie prebral lepo poročilo obeh 
nadzornikov za šolske vrte. Frana Črna
goja in Andreja Skulja. Obema nadzorni
koma ie izrekel višji šolski svet za nju
no marljivo in uspešno delo zahvalo in 
priznanje. 

Imenovanje srednješolskih učiteljev. 
Stavi se tropredjog za oddajo učne

ga mesta za zgodovino in zemljepis na 
Vodnikovi gimnaziji v Ljubljani. 

Učiteljska imenovanja. 
a) N a m e š č a n s k i h š o l a h : 
Za stalni učiteljici na dekliški me

ščanski šoli v Celju sta imenovani: Ma
rija Kern za II. skupino in Vera Levsti
kova za III. skupino: mesto za I. skupi
no se vnovič razpiše. Za razpisana me
sta na meščanski šoli v Ljutomeru ni 
bilo prosilcev, zato se službe vnovič raz
pišejo. Za učiteljico ženskih ročnih del v 
Tržiču je bila imenovana Elizabeta So
klič z obveznostjo, da poučuje ženska 
ročna dela tudi v Krizah pri Tržiču. Pri 
tei priliki vpraša ravnateli Jelene, zakaj 
se ne oddado že zdavnaj razpisana učna 
mesta na Mariborskih meščanskih šolah. 
Nadzornik dr. Poljanec pripomni, da so 
med prosilci tudi učiteli' iz Julijske Be
nečije, ki še nimajo privoljenja pokrajin
ske uprave za stalno nameščenie v naši 
kralievini. To ie vzrok, da se dotična me
sta ne zasedejo stalno. 

b F N a o s n o v n i h š o l a h : 
1. Za nadučitelje, oz. nadučiteljice so 

imenovani: Fran Jurečič v Sv. Križu pri 
Kostanjevici, Josip Macarol v Dol. Nem
ški vasi; iz službenih ozirov se preme
stite iz Ribnice v Žalno nadučitelj Milan 
Tomšič v isti lastnosti in nadučiteljica 

Ana Tomšičeva kot učiteljica. Nadučitelj
ski službi v Ribnici se razpišeta. Za nad
učiteljice so dalje imenovane: Olga Ju
vančičeva na II. dekliški osnovni šoli v 
Mariboru, Angela Milčinskijeva na III. in 
Ida Vodenikova na IV.; imenovanje nad
učiteljice na I. dekliški šoli se odloži. 

2. Učiteljske službe so dobili: Tinka 
Kelblova ie imenovana za učiteljico sr
bohrvaščine na osnovnih in meščanskih 
šolah v Ljubljani; Justina TrobišModi
čeva na Bučki, Ivana Drakslerjeva v Do
brniču. Gabriela Hladnikova in Franja 
Meršnikova v Dol. Nemški vasiv Naduči
telj Alojzij Lilija se premesti s Polšnika v 
Dol. Karteljevo. Albert Dominko se pri
deli v službovanje na osnovno šolo na 
Čatežu. Učiteljske službe so dalje dobili: 
Alojzij Menhart v Gornji Radgoni, Ana 
Schmidlechnerieva pri Sv. Antonu v 
Slov. goricah; Jožica Petelinova pri Sv. 
Barbari v Slov. goricah, Pavla Drnov
šekStarklova v Sevnici, Mariia Goriča
nova na dekliški osnovni šoli v Slov. Bi
strici. Za učiteljice na mariborskih de
kliških osnovnih šolah so imenovane, na 
I.: ^arolina Mikuševa. Herma Bračičeva 
in Marija VrablVelnarieva in Vida Dim
nik Kersnikova: eno mesto se ne za
sede; na II.: Marija Ažmanova. Mariia 
TomažičŠkrlečeva in Aloj. Burnikova; 
eno mesto se ne zasede; na III.: Kristina 
PetričBregantova, Marija Farkaševa in 
Emilija Wachova; eno mesto, za katero 
ie mestni šolski svet mariborski stavil 
tropredlog. ni bilo razpisano, zato se to 
mesto ne odda: na IV.: Marica Humek
Perhavčeva, Justina Coretijeva. Neža 
Hribernikova in Anica Jurkova: Marija 
Medvedova je imenovana za stalno uči
teljico na osnovni šoli v LajtersbergrKr
čevini: Ferdo Bobič nadučitelj v Ločali 
pri Poljčanah se premesti iz službenih 
ozirov kot učitelj na deško osnovno šolo 
II v Mariboru. 

Ponovni razois učiteljskih služb. 
Nadučiteljska ' služba v Prevaljah in 

dve učiteljski mesti v Makolah se vnovič 
razpišejo. 

Predlog za razširitev deške osnovne šole 
v Škofij Loki. 

Pravni poročevalec v višjem šol
skem svetu vladni tajnik dr. Majcen je 
poročal o predlogu za razširitev deške 
osnovne šole v Škofji Loki iz pet v šest
razrednico. Šola se razširi, predlog je bil 
soglasno sprejet. 

Preimenovanje obeh šišenskih osnovnih 
šol v Ljubljani. 

Vodstvi deške in dekliške osnovne 
šole v Spod. Šiški sta prosili za izpre
membo naslova obema šišenskima osnov
nima šolama, in sicer naj se imenuje de
ška osnovna šola odslej: VI. mestna de
ška osnovna šola v Ljubljani VII. in de
kliška osnovna šola: IV. mestna dekliška 
osnovna šola v Ljubljani VII. Mestni šol
ski svet je prošnji ugodil, in predlog odo
bril tudi .višji šolski svet. 

Prevzetje učnih os&b zasebne dekliške 
osnovne šole v Apačah iz drž. sredstev. 

V Apačah imajo šolske sestre 4raz
redno dejkliško osnovno šolo s pravico 
javnosti. Šolski prostori so v samostan
skem poslopju, samostan pa je podruž
nica nekega samostana šolskih sester na 
Zgornjem Štajerskem. Apaška občina ni
ma lastnega šolskega poslopja za dekli
ško šojo. Vsa dekliška vzgoja in pouk je 
v rokah nemških šolskih sester, ki raz
ven ene nima nobena izpita slovenščine, 
so Nemke in n^ naše državljanke. To so 
nevzdržne razmere, ki jih višji šolski 
svet ne more več trpeti. Ker na zgradbo 
šolskega poslopja v doglednein času ni 
misliti, dekliška šola se pa mora čimprej 
preosnovati, ie sklenil višji šolski svet, 
da stopi predsedstvo nemudoma v dogo
vor s samostanskim predstojništvom, da 
da v iiajsm šolske prostore šolski občini 
anaški.: višji šolski svet naj namesti na 
šoli svetne učiteljice. Ako bi samostan
sko uredstoiništvo ne hotelo ugoditi za
htevi, se bo postopalo v zmislu stano
vanisk; naredbe. 

Vloca »Odbota za nravni preporod«. 
Nadzornik za srednje šole J os. We

ster je poročal o vlogi »Odbora za nrav
ni preporod« glede obiska kino — in gle
daliških predstav, glede toalete učiteljic, 
v zadevi udeležbe šolske mladine pri 



političnih demonstracijah itd. V vs.eh. teh 
zadevah so se storili primerni sklepi. Po
novil se je tudi sklep, da učiteljstvo v šol
skih prostorih sme kaditi samo v zbor
nici. 

Disciplinske zadeve. 
Nato ie poročal o disciplinskih zade

vah okrajni glavar dr. Karlin. Nekatere 
zadeve so bile prav malenkostne in že 
zastarele, zato so se položile k spisom. 

Predlogi za stalno upokojitev. 
Vladni tajnik dr. Majcen je poročal 

o prošnjah za stalno upokojitev. V stalno 
upokojitev se predlagajo: Albert Šubic. 
profesor na bivšem moškem učiteljišču v 
Gorici: Lavoslav Šerbinek. učitelj v Fra
mu; Marko Kogelnik, nadučitelj sedaj v 
Vuzenici: Fran Žemljic, nadučitelj v Lu
čah; Helena Šinkovičeva, učiteljica v 
Koprivniku; Miroslav Jazbec, nadučitelj 
v Št. Lovrencu — okraj Novo mesto: 
Josip Žirovnik. nadučiteli. v Gorjah: Jo
sipina Kit, učiteljica ženskih ročnih del 
na Polzeli: Elizabeta Jug. učiteljica žen
skih ročnih del v Podov i: Kan Jezovšek. 
nadučitelj v Št. Lovrencu — okraj Celje: 
Josipina Šlajpah. učiteljica v Št. Il.iu v 
Slov. goricah: Mira Kotnik  Piskerniko
va, učiteljica na Tolstem vrhu, sedaj v 
Mariboru. 

Izključitev iz šole. 
Slednjič se je pritrdilo sklepom uči

teljskih zborov, da se dva dijaka izklju
čita iz vseh šol v kraljevini, ena dijakinja 
in trije diiaki pa krajevno. 

Zanemarjene šolske razmere pri Sv. Ani 
nad Tržičem. 

Ob koncu seje je predlagal šef od
delka za socialno politiko. Adolf Ribni
kar. da naj se preiščejo šolske razmere 
pri Sv. Ani nad .Tržičem. kjer je vzgoja 
mladine in pouk silno zanemarjen. 

Nevzdržne razmere ori Konjiškem okraj
nem šolskem svetu. 

Na predzadnji seji višjega šolskega 
sveta je bil sprejet pr.edlog, da naj pred
sedstvo višjega šolskega sveta napravi 
pri okrajnem šolskem svetu v Konjicah 
preiskavo. Predsedstvo je storilo svojo 
dolžnost, a okrajni šolski svet se ne zme
ni za sklepe višjega šolskega sveta in jih 
trdovratno,prezira, ne sklicuje sej in ne 
reši zahtevanih spisov. Zaradi takega 
brezobzirnega postopanja podrejene obla
sti je zavladalo v olenumu višjega šol
skega sveta veliko ogorčenje. Soglasno 
ie bil sprejet predlog, da se naprosi po
krajinski namestnik, da odvzame okraj
nemu glavarju Konjiškemu vse agende 
okrajnega šolskega sveta in jih izroči 
niV^^finu namestniku. 

Š tem 'ie bil dnevni red izčrpan in 
predsednik je zaključil sejo. 


